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یک تهیه کننده ســینما معتقد است روی 
پرده رفتــن فیلم ها در ســالن های جدید و 
استاندارد به دنبال برخی اقدامات زیرساختی 
در شــهرهای مختلف طی دو ســال اخیر به 

گسترش عدالت اجتماعی کمک کرده است.
به گزارش ایسنا، علی سرتیپی با اشاره به 

اقدامات دو سال اخیر موسسه بهمن سبز در 
زمینه ســالن ســازی و تجهیز سینماها بیان 
کرد: بازســازی و افزایش تعداد ســالن های 
ســینما اتفاق خوب و بزرگی است که در دو 
ســال اخیر توسط بهمن سبز، در کنار بخش 
خصوصی انجام شــده است. همه ما می دانیم 

که ســاخت ســینماها و نگهداری آن چقدر 
کار سخت و هزینه بری اســت و واقعا انگیزه 
می خواهد. به ویژه در شــرایطی که برخی از 
همکاران ما صرفا به دنبال اقداماتی در سینما 
هستند که به اصطلاح در لحظه نتیجه بدهد 
و بــه همین دلیل عمده توان خود را بر تولید 
فیلم متمرکز می کنند که می تواند در سه ماه 
خروجی بدهد، اما سالن سازی هزینه بر است 
و دست کم سه تا چهار سال طول می کشد. 

وی افزود: کســانی کــه وارد این میدان 
می شــوند، هــدف دارنــد و بهمن ســبز و 
حــوزه هنری ایــن روزها رســالت بزرگی را 
انجــام می دهند. برخی از ســینماهای حوزه 
سال هاست که فعال نبوده است و در دو سال 
اخیــر با وجود کرونــا و درآمدهای مالی کم، 
بهمن ســبز توانســته نهضتی را برای احیای 

آن هــا راه بیانــدازد. اصلی ترین خروجی این 
اقدامات  به نفع تهیه کنندگان ســینما است 
که می توانند بر فروش احتمالی و بیشتر فیلم 
خود دلگرم شــوند. همین ماجرا انگیزه شان 
را برای ســرمایه گذاری و ســاخت اثر بیشتر 
می کند و روند تولیــد تاثیر مثبت می پذیرد 
و در ادامه ســفره ســینما بزرگتر می شــود، 
درگیری هــا کمتــر خواهد شــد و فیلم های 
بهتری نیز روی پرده خواهد رفت که با مردم 

ارتباط بیشتری برقرار کنند. 
ســرتیپی در پاســخ به این ســوال که با 
تعطیلی های پی در پی ســینماها در دو سال 
کرونا آیا بخش خصوصی و دولتی به خوبی از 
فرصت پیش آمده برای توسعه زیرساخت های 
ســینما بهره بردند، بیان کرد: متاســفانه در 
بخــش خصوصی نیز هیچکس پای کار نیامد 

و در این دو ســال هم دولت کمک درخوری 
نکرد و ایــن مهم ترین مشــکلات ما در این 
حوزه است که اگرچه بخش خصوصی هزینه 
می کند اما لازم است دولت نیز باید پای کار 
بیاید و درصدی از هزینه هــا را برگردانده یا 
تسهیلاتی را به سرمایه گذاران اختصاص دهد.
اقدامات  وی در پایــان دربــاره نتیجــه 
زیرســاختی اخیر حوزه هنری برای گسترش 
مخاطبان و دیده شــدن آثار در جشــنواره 
فیلم فجــر پیش رو گفت: قطعا وقتی فیلم ها 
بــا کیفیت خوب در ســالن های اســتاندارد 
روی پرده می روند و در شــهرهای کوچک و 
کم برخــورداری که برخــی از آن ها به همت 
اخیر حوزه دارای ســالن ســینما شــده اند، 
نمایش دارند، شــاهد نوعی عدالت اجتماعی 

خواهیم بود.

علی سرتیپی: 

لازم است دولت نیز پای کار بیاید

امیر کربلایــی زاده ـ بازیگر تئاتر، ســینما و تلویزیون ـ 
تکرار طنزهــای موفقی که بتوانند دوبــاره برای تلویزیون 
جذب مخاطب کنند را منوط بر »ثبات مدیریتی« و »حفظ 
نیروهای کارآمد« در سازمان صداوسیما دانست و این دو را 
از جمله مســائل مهمی عنوان کرد که اگر ســازمان به آنها 
توجه کنــد، می تواند دوباره مخاطبان ۱۰ ســال قبلش را 

برگرداند.
این بازیگر، نویسنده و استندآپ کمدین در گفت وگویی 
با ایســنا در پاســخ به اینکه چرا طنزهای موفق گذشته در 
تلویزیون تکرار نمی شــوند؟ و مطالبــه مخاطبان از رئیس 
صداوسیما مبنی بر ســاخت آثار طنز موفق، اینگونه گفت: 
به نظرم مهمترین دلیل این اتفاق، به حفظ نیروهای خوب 
و کارآمد برمی گردد و متاسفانه ما افرادی را که می دانستیم 
به لحاظ کاری درست هستند، برای خودمان نگه نداشتیم؛ 
البتــه منظورم صرفــاً بازیگران، هنرمندان و نویســندگان 
نیســتند، بلکه مدیران موفقی که ما نتوانستیم آنها را نگه 

داریم و از دست دادیم.
او ادامه داد: آقای جبلی از وقتی که به سازمان صداوسیما 
آمده اند، اکثر شبکه ها دست نگه داشتند و حتی خبرش هم 
رســید که ساخت برخی سریال ها متوقف شده  است. بحث 
دیگر در رابطه با موضوعی که بیان شــد، بودجه اســت که 
همیشــه در سازمان صداوسیما مسئله اصلی بوده، هست و 
خواهد بود. اینکه ما قطره چکانی به برخی از ســریال ها پول 
می دهیم اما بعضی سریال ها را حسابی می سازیم، همه این 
اتفاقات نگرانی، استرس و دلسردی در عوامل ایجاد می کند 
و مدام به فکر دستمزدهایشــان هستند که عقب نیفتد. به 
عنوان مثال شــما می دانید توقف کارهــا و تغییر عوامل و 
بازیگران یک کار چقدر هزینه بر اســت؟! ولی متاسفانه این 

اتفاقات می افتد و به کارها ضربه می زند.
چرا پلتفرم ها موفق ترند؟

کربلایــی زاده همچنیــن به حفظ نیروهــای باتجربه و 
کارکشــته در صداوســیما تاکید کرد و گفــت: وقتی آدم 
کاربلــدی در مکتب مدیریتی بــرای انتخاب و حمایت آثار 
نداشته باشــیم، همین طور سلسله  مراتب، پایین می آید و 
عوامل دست به دســت هم می دهند و افراد برای کارکردن 

بی انگیزه می شوند؛ این در حالی است که برای کار فرهنگی 
و هنــری خوب باید هزینه کرد. چرا برخی از ســریال های 
پلتفرم ها بســیار موفق شــدند؟ به دلیل اینکــه خیلی از 
ارکان های مختلف در آنجا حمایت بهتری می شوند، بنابراین 
وقتی دوستان می بینند در جایی دیگر پولشان را به موقع و با 
احترام دریافت می کنند، قطعاً پلتفرم ها را انتخاب می کنند.

بازیگر مجموعه های تلویزیونی »معمای شاه«، »گاهی به 
پشت سر نگاه کن«، »همه بچه های ما«، »قرعه« و »شهرک 
جیم« در ادامه همین صحبت ها اظهار کرد: متاسفانه گاهی 
به خاطر اعتراض عوامل در تلویزیون که مثلا گفته می شود 
چرا حقوق ها را دیر داده اند، مســتقیم و غیرمستقیم طرف 
مقابــل را تنبیه کرده اند یا اینکــه برایش کارهای کمی در 
نظر گرفته اند و یا اصلا ســپرده اند تــا هیچکس با آنها کار 
نکند! به نظرم این اتفاقات در شأن هنر ما نیست. اینکه آدم 
بخواهد در جایی که خانه اش بوده و هست، با هول و ولا کار 
کند، طبیعتاً جــای بهتری را انتخاب می کند و فرض مثال 
ســینما یا پلتفرم ها را انتخاب می کند؛ در حالی که در تمام 

دنیا، تلویزیون ها اهرم های اصلی هســتند و آنها هستند که 
تعیین کننده مسیرند؛ به ویژه شبکه های ملی هر کشور که 

پرچم آن کشور محسوب می شوند.
امیدوارم در مدیریت پیمان جبلی دَک کردن 

نیروهای مفید نباشد
وی تصریح کرد: متاسفانه این اتفاقات، در عوامل اجرایی و 
هنرمندان دلسردی ایجاد می کند. ما هنرمندان، تلویزیون را 
دوست داریم و سال هاست برایش کار کرده ایم اما بعضی از ما 
مدام از آن دور می شویم و هر سال دریغ از پارسال می شود. 
به نظرم ثبات مدیریتی و حفظ نیروهای کارآمد در سازمان 
صداوسیما امر مهمی اســت که باید توجه بیشتری به آنها 
شود. امیدوارم در مدیریت آقای جبلی این اتفاق نیفتد اما در 
سال های گذشته متاسفانه ثابت شده که دست به دَک کردن 
نیروهای مفید )هنرمندان و مدیران( در سازمان بسیار بوده 
و سال هاســت خبری از آدم هایی که مردم دوستشان دارند، 
نیســت و حتی دلجویی هم از آنها نمی شــود؛ این درحالی 
است که احترام به پیشکســوتان و سازندگان پرآوازه امری 

مهم و ضروری اســت که متأسفانه سال هاست در تلویزیون 
ما اتفاق نیفتاده است.

کربلایی زاده در عیــن حال یادآوری کرد که البته ما هر 
از گاهی مُســکن های موقتی در تلویزیون داشــتیم؛ یعنی 
برنامه ای در یک شبکه به شکل موقت نجات بخش بوده ولی 
همان یک برنامه را که نمی توان به همه شبکه های تلویزیونی 
تعمیــم داد. امیدوارم واقعاً ما به ســاز و کاری در تلویزیون 
برسیم و اتفاقات بهتری بیفتد. متاسفانه سال هاست نگاه ها 
سلیقه ای شده و ما ثبات نداریم و این اتفاقات خوبی نیست.

لب تپنده »خوشنام« سریع تر کار می کند اگر...
این هنرمند که این روزها مشــغول بازی در سریال طنز 
»خوشــنام« برای شبکه یک سیما است، در پاسخ به اینکه 
این مجموعــه را چطور می بیند؟ گفت: »خوشــنام« قصه 
خوبی دارد. چینــش عوامل و بازیگرانش عالی اســت و از 
همه مهم تر، کارگردانِ کاربلدی دارد که سریال های موفقی 
در تلویزیون داشــته، اگر نظم در پرداخت ها رعایت شود و 
شکل دهی ماجرای حمایتی از سمت روسا و مدیران به شکل 
منظم باشد، قلب تپنده این سریال سریع تر کار می کند. با 
توجه به اینکه این مجموعه گویا قرار است در یک مناسبت 
مهم پخش شود، بنابراین هرچقدر حال عوامل خوب باشد 
قطعاً در تصویر تاثیرگذار است و این حال خوب بستگی به 

تصمیمات افرادی دارد که در راس کار قرار گرفته اند.
وی سپس با اشاره به نقشش در سریال »خوشنام« اظهار 
کرد: من کاراکتر ماشال را بازی می کنم و از قسمت سیزدهم 
وارد داســتان می شــوم و تقریباً تا پایــان کار حضور دارم. 
امیدوارم این مجموعه در مناســبتی مثل ماه رمضان پخش 
شود؛ چراکه موضوع و قصه این پتانسیل را دارد تا در بهترین 
باکس تلویزیون قرار بگیرد. شــخصا نقشم در »خوشنام« را 
دوســت دارم. ماشال جوانی است که عاشق بوده ولی وقتی 
وارد تهران می شود، مجبور می شود کار کند و اتفاقاتی برایش 
می افتد که جالب است. کاراکتر ماشال بیشتر مقابل کاراکتر 
شهرام که با بازی هومن حاجی عبداللهی همراه است ایفای 
نقش دارد. امیدوارم مردم هم نقشم را دوست داشته باشند و 
کارم را درست انجام داده باشم. من همیشه معتقدم داوران 

اصلی ما مخاطبانی هستند که ما را باور کنند.

امیر کربلایی زاده:

خبری از آدم هایی که مردم دوستشان دارند، در صداوسیما نیست
مجید رحمتی:

علاقه مندان به بازیگری نمی دانند باید 
از کجا شروع کنند

مجید رحمتی معتقد اســت 
بازیگری  بــه  علاقه منــدان 
نمی دانند باید از کجا شروع 
ناآگاهی  از  کنند و عــده ای 
ایــن جوان ها سوءاســتفاده 
می کننــد. مجیــد رحمتی 
بازیگر تئاتر و تلویزیون ایران 
و مــدرس تئاتر در گفتگو با 

مهر درباره ناآگاهی علاقه مندان به بازیگری، چگونگی راه های ورود ســالم به 
این عرصه و سوءاستفاده هایی که در این مسیر از آنها می شود به خبرنگار مهر 
گفت: بهتر است صحبت هایم را با یک مثال شروع کنم. روزی یک نفر در چین 
متوجه آگهی برای کلاس »اژدهاکشــی« می شــود. او در این کلاس ثبت نام 
می کند اما بعد از فارغ التحصیل شدن می بیند که اصلًا اژدهایی وجود ندارد که 
او بخواهد آن را بکشد ولی در عوض اعتراض، خودش هم کلاس »اژدهاکشی« 
برپا می کند و هنرجو می گیرد. حالا ملقمه و رنگانگی که در چند ســال اخیر 
وارد بحث آموزش تئاتر هم شــده حکایت همین مثال »اژدهاکشی« است که 
متاســفانه لطمه زیادی نیز به این حرفه می زند. می بینیــم که این روزها نه 
دانشگاه ها وضعیت آموزشی خوبی دارند و نه خود سیاستگذاران به این وضعیت 
سروسامان می دهند و به شکل بنیادی با این مشکلات روبرو می شوند و نظارت 
می کنند در عوض مدام در حال رشد آموزشگاه و کلاس های بازیگری هستیم.

وی ادامه داد: معضلی که در چندســال اخیر با آن روبرو هستیم حضور علاقه 
مندان به بازیگری اســت کــه نمی دانند باید از کجا شــروع کنند و برخی از 
موسسات و آموزشگاه های ما هم بیشتر تبدیل به بنگاه شده اند تا محلی برای 
آموزش. متاســفانه مساله نقش فروشی و خرید نقش در تئاتر بسیار باب شده 
اســت و هیچ نظارت علمی و پژوهشــی هم روی آن وجود نــدارد تا حداقل 
انســجامی به این جریانات بدهند و آن را در مسیر درستی قرار دهند. بازیگر 
نمایش »کریملوژی« یادآور شــد: این تقاضاهــا و گرفتن نقش به این ترتیب 
بیشتر شبیه همان مثال »فســت فود« برای ترانه های برخی خواننده هاست 
تا اینکه بخواهد خوراک مناســبی را در اختیار مشتری قرار دهد. این جوانان 
و نوجوانان علاقه مند به بازیگری فریب شهرت و موقعیت برخی از بازیگران را 
می خورند و می خواهند به سرعت به جایگاه آن ها دست پیدا کنند در حالی که 
نمی دانند اکثر همین بازیگرانی که در چندسال اخیر در سینما چهره شده اند 
خاســتگاه تئاتری دارند و سال ها برای رسیدن به هدفشان زحمت کشیده اند. 
عده ای از علاقه این جوانان سوءاســتفاده می کنند و با گرفتن شهریه های زیاد 
از آنها در نهایت حضورشان را در عالم هنر به یک نمایشنامه خوانی یا اجرایی 
که در قالب کلاس های »از ایده تا اجرا« شکل گرفته، محدود می کنند. بازیگر 
سریال »حرفه ای« در پایان صحبت هایش بیان کرد: سهل بازیگر یا کارگردان 
شــدن در سال های اخیر یکی از معضلات مهمی است، که به بدنه تئاتر ضربه 
وارد کرده اســت. در گذشته برای ما حضور در تئاتر شهر به معنای رسیدن به 
کعبه آمال و آرزوهایمان بود اما حالا هیچ سلسله مراتب و مراحلی برای نوبت 
اجرا دادن به افراد در ســالن ها وجود ندارد و مثلًا به راحتی می توان در سالن 

اصلی تئاتر شهر اجرا گرفت.

فسیل شناس مشهور درگذشت
»ریچارد لیکی« فسیل شناس 
کنیایی که با اکتشاف هایش 
اطلاعــات زیــادی دربــاره 
ارائه  آفریقا  انسان در  تکامل 
داد درگذشــت. بــه گزارش 
ایســنا و به نقل از گاردین، 
»ریچــارد لیکــی« جوینده 
فســیل و دیرین مردم شناس 

نامــدار کنیایی که نتایج کاوش های او توانســت جزئیات زیادی درباره تکامل 
انسان در آفریقا ارائه کند در سن ۷۷ سالگی درگذشت. این دیرین مردم شناس 
مشــهور به رغم دست و پنجه نرم کردن با سرطان پوست و مشکلات مرتبط 
بــا کلیه و کبد همچنان به فعالیت ادامه می داد. »لیکی« در ســال ۱۹۴۴ در 
نایروبی متولد شــد، البته فسیل شناس شدن او چندان دور از انتظار نبود چرا 
که »لوییس« و »ماری لیکی« یعنی مشهورترین کاشفان بقایای »هومونید« در 
جهان، والدین او بودند. »ریچارد لیکی« در حوالی دهه ۷۰ میلادی مسوولیت 
کاوش هایی را برعهده داشت که نتایج آن ها یافته های جدیدی در ابعاد علمی 
تکامل انسان در پی داشتند. در جریان کاوش های او، در سال ۱۹۷۲ جمجمه  
۱.۹ میلیون ساله »انسان ماهر« یا »هومو هابیلیس« و در سال ۱۹۷۵ جمجمه 
۱.۶ میلیون ســاله »انسان راست قامت« کشف شد. با این که تصویر او بر روی 
جلد مجله »تایم« چاپ شده بود اما با پخش مجموعه ای هفت قسمتی از »بی 
بی سی« در سال ۱۹۸۱ شهرت »لیکی« افزایش یافت. او در سال ۱۹۸۴ یکی 
از مشــهورترین اکتشاف های خودرا انجام داد: کشف اسکلت تقریبا کامل یک 
»انســان راست قامت«. قدمت این اســکلت به حوالی ۱.۵ میلیون سال پیش 
بازمی گردد. او در دهه ۸۰ میلادی همچنین به یکی از مشهورترین چهره های 
مبارز علیه تجارت جهانی و قانونی عاج تبدیل شد. او در سال ۱۹۸۹ از سوی 
رئیس جمهور کنیا بــه عنوان رئیس آژانس ملی حیــات وحش که بعدها به 

سرویس حیات وحش کنیا تبدیل شد منصوب شد.

فارسی در چین
فرهنگستان  واژه گزینی  گروه 
زبان و ادب فارســی از زبان 
فارســی در چین و واژه هایی 
که از ایــن زبان به چینی راه 
یافته اند، می گوید. به گزارش 
ایسنا، این گروه در تازه ترین 
مطلب خود کــه از مجموعه 
زبان  »قلمرو  یادداشــت های 

فارســی« است، آورده: »ابن بطوطه درخصوص شهر هانگچو می نویسد: »... آنان 
شروع به خواندن آواز چینی، عربی، و فارسی کردند. امیرزاده آواز و نغمات ایرانی 
را بیشتر دوست داشت. هنگامی که شــعر فارسی می خواندند دلشاد می شد و 
نوازندگان و خوانندگان را تشــویق می کرد که آن آهنگ را تکرار کنند. شعر و 
آهنگ چندین بار نواخته و خوانده شــد، به طوری که من هم آن شــعر را حفظ 
کردم...«. یکی از نکات بسیار مهم، اصطلاحات و لغات زبان فارسی است که وارد 
زبان چینی شــده، و بر عهده محققان و دانشمندانِ زبان شناسِ ایرانی و چینی 
اســت که درباره آن به تفحص و تحقیق بپردازند. ... یک لغتِ آن کلمه پاسوان 
است که از پاسبان گرفته شده و ابن بطوطه موارد استعمال آن را در شهر کنجنفو 
شنیده است. ابن بطوطه می نویسد: »... بین باروی اول و دوم، غلامان سلطان که 
نگهبانان شهر می باشــند، اقامت دارند، و بعضی در روز و بقیه در شب حراست 
شهر را به عهده دارند، و به آنان »پاسوان« می گویند...«. برگرفته از: نذیر احمد، 
مقاله »زبان فارسی در چین«، ترجمه قدرت الله روشنی زعفرانلو، در: مجله آینده، 

سال پانزدهم، ش ۳–۵، خرداد تا مرداد ۱۳۶۸، ص ۲۸۳–۲۸۵.«

ارکستر سمفونیک تهران به روی صحنه می رود
ارکستر سمفونیک تهران، ۷ 
و ۸ بهمن بــه رهبری نصیر 
حیدریــان در تــالار وحدت 
روی صحنــه مــی رود. بــه 
گزارش ایسنا به نقل از روابط 
عمومی و امور بین الملل بنیاد 
رودکی، ارکســتر سمفونیک 
تهران پس از دو سال وقفه از 

آغاز همه گیری بیماری کرونا، قرار است میزبان مخاطبان خود در تالار وحدت 
باشــد و سمفونی شماره ۶ چایکوفسکی و کنسرتو ویولن پرویز محمود را اجرا 
کند. در کنسرت بهمن ماه ارکستر سمفونیک تهران پدرام فریوسفی به عنوان 
سولیست ویولن، ارکســتر را همراهی می کند. بلیت فروشی این کنسرت آغاز 
شده است و علاقه مندان می توانند با مراجعه به سایت ایران کنسرت به نشانی 
www.iranconcert.com  نسبت به خرید بلیت آن اقدام کنند. کنسرت 
ارکســتر ســمفونیک تهران به رهبری نصیر حیدریان ۷ و ۸ بهمن از ساعت 

۲۱:۳۰ در تالار وحدت برگزار می شود.

اخبارکوتاه

خروجی محصول و آنچه پشــت ویترین فروشگاه ها دیده می شود 
در تمام صنایع به ویژه مد و لباس با درک نیاز جامعه ارتباط تنگاتنگ 
دارد و اگر امروز شاهد بهبود کیفیت پوشاک هستیم، بخش عمده  آن 
مرهون و مدیون همین درک و توجه هنرمندان و مدیران بخش های 
دولتی و خصوصی اســت. به گــزارش هنرآنلاین،  ایــن روزها و در 
بدو ورود به فصل زمســتان، شــاهد رونق فروش محصولات متنوع و 
باکیفیت در ســطح بازارهای حقیقی و مجازی هستیم درحالی که به 
نظر می رســد برندهای داخلی از آزمون عملکرد محصول و ویژگی ها 

در قالب کنترل کیفیت توسط مشتریان خود سربلند بیرون آمده  و توانسته اند علی رغم افزایش قیمت محصولات، 
نظر مطلوب مخاطبان را به خود جلب کنند. حال آنکه در بازار رقابتی و متغیر امروزی، لازم است به منظور مدیریت 
کیفیت یک برند پوشاک، تجمیع نقطه نظرات مشتریان را لحاظ و ضمن بررسی نقدها و پیشنهادات، مسیر رو به 
رشدی را طی کرد. البته در میانه های این بازار گرم پوشاک زمستانی، یکی از نکات حائز اهمیت که شاید تلنگری 
نیز برای متولیان امر در ایجاد بستر حرکت های فرهنگی و هنری باشد، رکود برپایی نمایشگاه ها و جشنواره ها در 

حوزه مد و لباس است.
یکی از نکات حائز اهمیت در این میان، عطف شــرایط موجود بازار مد و پوشــاک به یک دهه گذشته است که 
جریان طراحی لباس هم به شــیوه آکادمیک و هم تجربی موردتوجه ویژه قرار گرفت و علاوه بر ایجاد فرصت های 
رقابتی، شــاهد شــکوفایی ذوق و قریحه هنرمندان این عرصه بودیم که دســتاوردهای آن امروز پشــت ویترین 
فروشگاه ها عیان است. خروجی محصول و آنچه پشت ویترین فروشگاه ها دیده می شود در تمام صنایع به ویژه مد و 
لباس با درک نیاز جامعه ارتباطی تنگاتنگ دارند و اگر امروز شاهد بهبود کیفیت پوشاک هستیم، بخش عمده ای 

از آن مرهون و مدیون همین درک و توجه از سوی هنرمندان و مدیران بخش های دولتی و خصوصی است.
بااین همه، نباید فراموش کرد که ســودآوری و استمرار رونق یک کسب وکار معیار سنجش عملکرد نیست و در 
عرصه پرکشش مد و لباس، همواره باید تمرکز را روی آینده و نیاز آتی جامعه گذاشت؛ کاری که برندهای مطرح 
خارجی در دهه های گذشــته با موفقیت انجام داده و ضمن پیش بینی شــرایط بازار در آینده، خوراک آن زمان را 
از قبل تأمین کرده اند. امید اســت با دقت نظر بیشــتر به این موضوعات، شاهد رونق مجدد برپایی نمایشگاه ها و 
جشنواره های مد و لباس البته در سطوح استاندارد و هدفمند باشیم که البته در نخستین گام های پیش رو، فعالان 
عرصه مد و لباس همچنان منتظر انتشــار فراخوان یازدهمین جشــنواره مد و لباس فجر در فاصله زمانی کوتاه 

باقی مانده به سایر جشنواره های مناسبتی فجر در حوزه های مختلف هستند.

 نمایشگاه آثار مرضیه کلانتری با عنوان »خلوت« در گالری 
والی برپاست. کلانتری در گفت و گو با هنرآنلاین با بیان اینکه 
۲۱ اثر با تکنیک پاســتل روی مقوا در این مجموعه به نمایش 
درآمده اســت، گفت: کار روی این آثار از چهار سال پیش آغاز 
شد و تا سال گذشته ادامه داشت. دوره ای که این کار ها را انجام 
می دادم به لحاظ شــرایط کاری و زندگی در موقعیتی بودم که 

احساس می کردم نمی توانم با دیگران تعامل داشته باشم. 
کلانتری ادامــه داد: گاهی اوقات آدم هــا در موقعیتی قرار 

می گیرند که نســبت به آن بیگانه هســتند و نمی توانند با اطرافیان ارتباط برقرار کنند و همین مســأله باعث 
می شود آن ها احساس تنهایی کنند. در محل کار، در محیط خانه و... موقعیت هایی برای انسان به وجود می آید 
کــه با آدم های اطراف احســاس بیگانگی می کند و فکر می کنم این تجربه را بیشــتر ما در جمع های مختلف 

داشته ایم.
کلانتری افزود: در آن دوران تعامل با آدم ها انرژی زیادی از من می گرفت، زیرا احســاس می کردم همیشــه 
باید خودم را ترجمه کنم و یا اینکه فیلتری روی خودم بگذارم تا بتوانم با دیگران ارتباط برقرار کنم. وقتی این 

کار را انجام می دادم احساس می کردم چیزی از من کنده می شود.
این هنرمند ادامه داد: این ذهنیت کلی و حس تنهایی در همه آثار این مجموعه دیده می شــود. در تابلو ها 
معمولاً یک فیگور به تنهایی حضور دارد و اگر هم افراد دیگری دیده می شوند با فاصله از او هستند. در بعضی 
از فیگور ها به نظر می رســد که چیزی با بدن آن ها برخورد کرده و از آن ها رد شــده است و همین باعث شده 
اســت که چیزی از فیگور کنده شــده و دانه هایی از بدن او در اطراف پراکنده شود. این دانه ها نمادی از همان 

انرژی هستند که شخص برای ارتباط با دیگران مصرف می کند.
او درباره دلیل کار با پاستل گفت: این انتخاب آگاهانه نبود و اصولاً قصد نداشتم مجموعه ای را با این موضوع 
کار کنم. من می خواســتم کار با پاستل را یاد بگیرم و تعدادی کار انجام دهم که در این تکنیک قوی شوم. اما 
حال و هوایی که آن زمان در من وجود داشــت باعث شــد کار ها به این شکل پیش بروند و این مجموعه خود 
به خود به وجود آمد. قابلیت های پاســتل خیلی بالاست و من همان طور که کار می کردم قابلیت هایی را کشف 

می کردم که به من کمک می کرد آنچه مورد نظرم هست را بهتر نشان دهم.
کلانتری افزود: هیچ چیز در این آثار ذهنی نیست. همه فیگور ها از روی مدل زنده کار شده اند و فضا ها نیز 

اکثراً محیط هایی هستند که در آن ها بوده ام یا یک بار از آنجا گذشته ام. 

روایتی از نمایشگاه »خلوت« در گالری والی بازار گرم پوشاک زمستانی در رکود برپایی نمایشگاه ها و جشنواره ها

سما موســوی که این روزها نمایش »روزها در راه« را 
اجرا می کند، با انتقاد از ســختگیری های غیر ضروری در 
تئاتر می گوید: به ما گفتند نمایش تان نشــاط آور نیست و 

شما در اولویت اجرا نیستید!
این کارگردان تئاتر که بیشــتر بر اجرای آثار مســتند 
تمرکز دارد، در گفتگو با ایســنا از وضعیت نابسامان تئاتر 
اجتماعی می گوید و تاکیــد دارد که برای مردم معمولی 

تئاتر اجرا می کند و نه تماشاگران خاص.
او که نمایش خود را به مدت ۱۱ شب در تالار انتظامی 
خانه هنرمندان ایــران روی صحنه می برد، درباره اجرای 
کوتــاه مدت خود می گوید: واقعیت این اســت که اجرای 
تئاتر کار ســختی اســت و این را همه دست اندرکاران و 

فعالان این رشته می دانند.
موســوی که علاقه مند اســت نمایش های خود را در 
ســالن های دولتی  اجرا کند، ادامه می دهد: ســالن های 
خصوصی نگرش متفاوتی به تئاتر دارند و آثاری که در این 

سالن ها اجرا می شود، با سالن های دولتی متفاوت است.
آنها معمــولا از نمایش هایی اســتقبال می کنند که از 
فروش گیشه شــان مطمئن باشند ولی من همه تلاشم را 
به کار گرفتم که در سالنی دولتی، نوبت اجرا بگیرم چون 
دوســت دارم با مخاطبان و مردم معمولی سرو کار داشته 

باشم در حالیکه تماشاگران سالن های دولتی و خصوصی، 
متفاوت هستند.

او با اشــاره به دیگر تفاوت های سالن های خصوصی و 
دولتی تئاتر اضافه می کند: سالن خصوصی شاید خیلی به 

محتوای آثار کاری نداشته باشد.
آنان بیشــتر به گروه بازیگــران و عوامل نمایش توجه 

دارند.
از طرف دیگر، اجرا در ســالن های دولتی، سختی های 
خاص خود را دارد. مدیران این سالن ها گه گاه انتقادهای 

عجیب و غریبی را مطرح می کنند.
ایــن کارگردان می افزایــد: مثلا درمــورد نمایش ما، 
می گفتند چون کارتان نشــاط آور نیست، در اولویت اجرا 
قــرار نمی گیرید. یعنی آنچــه را در اجتماع ما می گذرد، 

نادیده می گیرند.
 گویی می خواهند فرامــوش کنند که در چه زمانه ای 
و با چه مشــکلاتی زندگی می کنیم. دو ســال سخت را 

پشت سر گذاشته ایم. 
موســوی که به اجــرای آثار اجتماعــی گرایش دارد، 
می گوید: مــن تمایلی به اجرای کارهای ســرگرم کننده 
نــدارم هرچند اجرای این کارها هم لازم اســت ولی من 
متخصص تئاتر مستند هســتم که مسائل اجتماعی را به 

تصویر می کشــد و به تماشــاگر خود کمک می کند تفکر 
عمیق تری داشته باشد. 

تئاتری که مخاطب را به اندیشه و گفتگو دعوت می کند. 
ما تماشــاگر را به خنده و سرگرمی دعوت نمی کنیم بلکه 

می کوشیم مساله ای برای تفکر به او ارایه بدهیم. 
اما مدیران ســالن های دولتی این را نمی پسندند و به 
همین دلیل بعضی از آنان به درخواست اجرای من پاسخ 
منفی دادند و در نهایت توانســتم برای یازده اجرا در تالار 

انتظامی خانه هنرمندان ایران نوبت بگیرم.
این دانش آموخته تئاتر با اشــاره به ســختگیری های 
شــورای نظارت و ارزشــیابی اضافه می کند: به سادگی از 
شورای نظارت نگذشــتیم آنان هم دقیقا مساله نشاط آور 
نبودن کار را مطرح کردند. واقعا نمی دانم به کدام ســمت 

می رویم؟!
موســوی که به گفتــه خودش از ســال ۸۶ با فضای 
حرفــه ای تئاتر مرتبــط بوده و فعالیت خــود را از همان 
مقطع آغاز کرده، درباره چشم انداز تئاتر اجتماعی توضیح 

می دهد: هیچ چشم انداز مشخصی نداریم.
نــه فضایــی برای ایــن گونه آثــار وجــود دارد و نه 
درخواستی از سوی مدیران ســالن های دولتی چراکه در 
تئاتر اجتماعی، باید یکســری مســائل را زیر نور بگذاریم 

و دربــاره آن با مخاطب گفتگو کنیم اما دســت اندرکاران 
شــورای نظارت فعلی و اصولا تئاتر دولتی، از بیان مسایل 
جامعه سر باز می زنند و یکسری ممیزی های غیرضروری 

اعمال می کنند. 
در تئاتــر اجازه گفتن مســایلی را نداریم که مردم به 
راحتی تمام مدت شــبانه روز دربــاره اش حرف می زنند. 
نمی دانم در این شرایط چگونه می توانم نمایش نشاط آور 

اجرا کنیم؟!

گفتند کارتان نشاط آور نیست و اولویت ندارید!


